



都市混血
Urban Hybrid in Between space

東海大學建築研究所
建築碩士 論文設計



研 究 生 方 薇
指 導 教 授 程 宗 賢
所 長 劉 舜 仁

中華民國九十六年二月



摘要

亞洲是移植西方的都市規劃，西方移植的傳統規劃系統，並未徹底執行，在規則的模糊邊界上衍生出因應自身運作規則的都市混血現象。產生**有機多元**的空間使用，24小時出現在街景巷弄之中，是比都市規劃下的活動更加生動有趣。在規則邊界上看到空間變換的無限可能，似乎可用來對應現在僵化的都市現狀。

本設計試圖**由下而上**，市民的角度來操作、觀察靜態的都市系統。由市民運用空間的方式，紀錄軌跡、分析、轉化為都市策略。建構出一套自己對都市另一角度的設計方法，即—「分類切片觀察，從混亂的現象中依循 pattern 的規則，歸類成建築動詞：**交織、循環延伸、累積、接枝、碎裂與移植**」。每個動詞可解釋一種的都市現象，將定義成我所認知的的都市混血策略，書寫在僵化或不明確的都市系統之中。

在設計操作上，呼應觀察的混血策略對應到捷運系統或是捷運兩側的街廓利用混血「短暫不穩定、流動、打破邊界、空間多元使用」的策略，點狀面狀的書寫基地。產生BEFORE→AFTER的混血設計，打破都市中棋盤、樹枝狀的都市結構與系統，產生新型態的都市空間產生流動。

關鍵字

都市混血、由下而上、混亂現象、多元有機

都市策略：交織

循環延伸

累積

接枝

碎裂

移植

Abstract

Asia's urban plan is transplanted from Western city, But it was not thoroughly going work from Modern traditional planning. In normal fuzzy boundary ,in accordance to own's operation rule evolution urban hybrid phenomenon. Brings to the organic and variety spatial use, It is appearing in the street vista lane around 24 hours and is more vivid compare to Modernism's life. There is great chance to see the variety space exchange on the boundary and may also, use or cure for the metropolis present situation which corresponds to the present ossification.

This design attempts from bottom to top from , resident's angle to operate and observe the static urban system . Utilizes spatial by the resident the way, records the path, the analysis and, to transform to the urban strategy. Try to figure out another design thinking of myself, namely – “the classified slice observation, relies on pattern from the chaotic phenomenon, classifies the construction verb: Interweaves, the circulation to extend, the accumulation, the stem grafting, the disruption and the transplant”. Each verb may explain one kind of metropolis phenomenon, which will define my cognition to the urban hybrid strategy, writes in the space of indeterminacy of urban static system .

In the design operation, echoes the observation of the hybrid strategy to the Metro system or both sides street blocks. Using the “short unstable, mobile, breaks the boundary, the spatial multi-dimensional use” of the hybrid strategy, write into the site by point and area. Produces the hybrid design of BEFORE→AFTER, to break up the checkerboard's urban planning and the dendritic structure system, and to find out the new type of urban space and brings flow in the city.

Key words

Urban hybrid, from bottom to top, chaotic phenomenon, multi-dimensional organic
Urban tactic: Interweaves
the circulation to extend
the accumulation
stem grafting
disruption
transplant

Introduction 0	
Foreword.	0
Thought.	1
Subject for Discussion.	2
Theoretical discussion 1	
Real life.	3
Organic metropolis landscape.	4
Reference 2	
Spaces of indeterminacy.	5
Attitude of Urban hybrid.	6
Observation 3	
Slices microscopic.	8
Observation analysis definition.	10
Normal / Abnormal.	11
Interlace of traces.	14
Disruption of public / private - car.	18
Disruption of public / private.	20
Accumulation.	26
Circulation of machines.	30
Conclusion.	33
Issue 4	34
Site 5	
Metropolis Ossification day after day.	35
Site choice .	36
Space level of Metro.	37
Space problem .	38
What will grow,,,, here?	40
Site slice.	42
Role.	44
Flow studies.	46
Hybrid map.	50
Tactic--site 6	
Trace--Tactic.	52
Tactic--Site.	54
Design 7	
Tactic+Hybrid map.	56
Before--After.	58
The design presents.	70
3D drawing.	83